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Imperialismus 
 

jak praví Wikipedie je pojem užívaný k označení velmocenské, dobyvačné, 

expanzivní a militantní politiky, vedené snahou o rozšíření vlivu jednoho 

státu nad jinými s cílem vytvoření velmoci nebo získání dominantního vlivu nad 

územím, na které si tento stát činí nárok. 

Všichni starší 35 let žili část svého života v době, kdy k základním 

vědomostem, opakovaným od základní po vysokou školu, patřila Leninova 

teze, že imperialismus je posledním stádiem kapitalismu. Jak vyplývá 

z encyklopedií i logické úvahy, šel imperialismus s lidskou společností od 

nepaměti. Všechny mocné říše historie nesly společné rysy, vždy spojené 

s touhou rozšířit svůj politický, hospodářský, vojenský a jiný vliv. Faraoni ve 

starověkém Egyptu, králové Persie, císaři  Číny nebo Říma, chánové 

v Mongolsku až po prezidenty, ministerské předsedy a generální tajemníky 

dneška. Naštěstí žádné impérium nikdy neovládlo většinu světa. Často na nová 

území přinášelo hospodářskou prosperitu i kulturní obohacení. S tím ale nutně 

potlačovalo tradiční místní kulturu a odebíralo část svobod.  

I dnešní svět nabízí mocným více moci, větší teritoria, univerzálnější a 

zdánlivě jednodušší uspořádání společnosti. Pro ty menší je nezbytné dojednat a 

udržet společné životní hodnoty. Opustit nepodstatné rozdíly v zájmu uchování 

staletími ověřených způsobu soužití, byť mnohdy bolavého. Tato zásada je 

platná od těch nejmenších společenství, přes obce, města, státy až po 

mezinárodní společenství.  

             -jc- 
 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

Zprávičky ze školy 

 
Koncem loňského roku (v čase adventním) jsme se ve škole vůbec 

nenudili. Hned po vystoupení na jarmarku si naši žáci zazpívali i na rozsvěcení 

vánočního stromu na místní návsi.  

14. 12. vystoupili naši žáci na vánočním koncertu v kostele sv. Jakuba a 

obohatili tím krásný a pestrý program pěveckého sboru Rubínek z Vysokého 

Mýta. Bylo velmi příjemné se v tento předvánoční čas chvíli zastavit a užít si 

těch pár chvil se svými blízkými za zvuku libých tónů. 

V pondělí 16. 12. navštívila naši školu Ing. Jana Marousková ze Střední 

školy zahradnické a technické Litomyšl. Přivezla k nám spoustu krásných a 

neobvyklých materiálů a dekorací, ze kterých si každý vyrobil svícen, který si 
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odnesl domů. Nutno říci, že každému se výrobek opravdu povedl.  

17. 12. byla naše škola pozvaná na divadelní vystoupení ZŠ Veselá 

školička Vraclav do tamějšího kulturního domu. Žáci vraclavské školy nacvičili 

autorskou pohádku Tři sestry. Nejen děti, ale i my jsme seděli s pusou 

otevřenou až do konce. Představení měli perfektně nacvičené a velmi se všem 

líbilo. 

Pátek 20. 12. byl dnem, na který 

se všichni těšili. Nejen kvůli vánoční 

besídce ve škole, kde si děti rozdaly 

dárečky, zkusily si některé vánoční 

obyčeje a zazpívaly koledy. Ale hlavně 

kvůli blížícím se Vánocům, čekání na 

Ježíška a prázdninám, na které všichni 

čekali. 

8. 1. jsme doma po roce našli 

brusle a jeli si vyzkoušet na Zimní 

stadion do Chocně, zda jsme všechno 

nezapomněli. Pro většinu to bylo 

opravdu opakování a oprášení již 

naučených dovedností. Pro některé 

prvňáčky to bylo ovšem první 

seznámení s ledem a velmi se jim 

v tom dařilo.  

14. 1. přijela do školy p. Tříšková 

a přivezla s sebou pro všechny žáky batůžky. Technikou malování na textil si 

každý vytvořil svůj vlastní originální batoh, který si odnesl domů. 

17. 1. jsme navštívili Domov pro seniory ve Sloupnici a potěšili zpěvem a 

drobnými dárečky tamní klienty. Pro všechny to byl, myslím, velký zážitek. 

Děti dostaly drobnou odměnu, ale hlavně si odvezly dobrý pocit z toho, že 
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někomu udělaly opravdu velkou radost. 

30. 1. jsme rozdaly pololetní vysvědčení. Pro někoho to bylo první 

vysvědčení vůbec. Jistě ho doma každý oslavil po svém a odměnou byly i 

pololetní prázdniny a na ně navazující jarní prázdniny       .  

13. 2. jsme podruhé navštívili Zimní stadion v Chocni. Na ledě jsme hráli 

různé hry, zkoušeli slalom a zdokonalovali se v technice bruslení.  

20. 2. se v naší škole konala akce s názvem Deskové hry. Tato akce 

probíhala v odpoledních hodinách a byla určena rodičům s dětmi. Snad i 

v důsledku větší nemocnosti byla účast skromnější, ale ti, co přišli, si společně 

strávený čas s dětmi jistě užili. Pro někoho to mohlo být příjemné zastavení, 

inspirace a nechyběly ani dobrůtky, které žáci sami připravili.  

24. 2. přijela do MŠ víla srdíčková představit další pohádku. Žáci 1. a 2. 

třídy divadélko navštívili a moc se jim líbilo. Na konci představení dá víla 

každému razítko na ruku a ten si může odfouknout své přání. 

 

V tomto čase už se těšíme na první 

jarní dny, pilně se učíme a ve volných 

chvílích začínáme nacvičovat na vystoupení 

ke DNI MATEK (7. května). 

 

Zprávičky ze družinky 

Myslím, že jsme toho stihli dost…. 

V lednovém měsíci jsme si společně 

zasoutěžili v šikovnosti skládání puzzlí -

PUZLIÁDĚ. Všechny děti se se zájmem 

zapojily a snažily se o nejlepší umístění. 

Nakonec si výhru z mladší kategorie 

vybojovala Eliška Šprincová a ze starší 
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kategorie Rozitka Machová. 

Další novou a velmi vydařenou akcí byla - DRUŽINA HLEDÁ TALENT. 

Celý měsíc se děti připravovaly, aby předvedly, co nejlépe umí. Pozvání přijala 

i družinka ze Zálší. Odpoledne bylo tedy plné talentů. Ostatní se ocitli v roli 

poroty a sami si vybrali vítěze. Z naší školní družiny se zúčastnily Nikolka 

Táflová s Leou Urbanovou – taneční vystoupení, Elenka Klofandová- recitace, 

Karolínka Holcová- gymnastika, Laura Nováková- hra na flétnu, Nastěnka 

Pyvovar s Anežkou Motyčkovou- sportovní sestava, Rozitka Machová- hra na 

housle. Všechna vystoupení se velmi povedla, ale nakonec nejvíce bodů 

dostaly, a získaly tak první místo Nikolka s Leontýnkou s tanečním 

vystoupením. 

Koncem měsíce jsme si zalenošili na pyžamové party s tématem 

Večerníčku. Děti si hrami oprášily známé pohádky, společně si zatančily, 

zasoutěžily a posilnily se dobrotami. 

V únoru jsme se s dětmi pustily do přípravy masopustu a karnevalu. Děti 

tvořily masopustní a karnevalovou výzdobu, plakát, masky a koncem měsíce na 

nás čekal karnevalový rej plný krásných a originálních masek. 

Každý měsíc si společně užijeme pohádky v kině. 

A již se těšíme na teplejší počasí, kdy budeme trávit více času venku a 

budeme plánovat další akce. 

Už teď víme, že zavítáme do místní keramické dílničky, knihovny ve 

Vysokém Mýtě, aj. 

Na závěr bych chtěla poděkovat rodičům za pohoštění, které dětem na 

různé akce školní družiny připravují. Fotky a videa z různých akcí si můžete 

prohlédnout na stránkách školy.             

                          -jm- 
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TJ Sokol České Heřmanice 
 

Co se událo: 
 

Deskové hry 
 

V sobotu 25. ledna od 15hod. 

proběhly na úřadu městyse deskové hry. 

Celé odpoledne bylo prožito v pohodové 

atmosféře, které si užili nejen děti, ale i 

dospělí. Občerstvení bylo bohaté a všemi 

velmi chválené. Tímto moc děkujeme 

děvčatům z výboru za výborné pomazánky 

a moučníky. Bereme tuto akci za tradiční, a 

proto se můžete těšit i na příští rok.  

 

Discoples 
 

První sobotu v březnu se uskutečnil 

na místním sále oblíbený discoples. Na návštěvníky čekala bohatá tombola 

(tímto děkujeme všem sponzorům), chutné burgery z burgrárny Choceň, 

nepřeberné množství alko i nealko nápojů. Nechybělo ani populární předtančení 

„místních nadšenců“, tentokrát ve stylu skupiny ABBA, které sklidilo velký 

úspěch. Sokolský výbor moc děkuje za výbornou šou všem tanečníkům a už teď 

se těšíme, co vymyslí na příští rok.  

Známý DJ Petr Fikejs nalákal na sál něco málo přes 200 lidí, což je pro nás 

velký úspěch, a moc všem děkujeme. 
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Na co se můžete těšit:  
 

· VALNÁ HROMADA  11. dubna 

· BESEDA     25. dubna 

· ČARODEJNICE   30. dubna 

· DĚTSKÝ DEN    14. června 

· POUŤOVÝ TURNAJ (oslavy znovuzaložení fotbalu)  26. července 

Pro více informací sledujete také naše sociální sítě, kde Vás o všem 

informujeme.  

 

Zprávy z našich fotbalových oddílů: 
 

Fotbal muži   

Po zimní přestávce se naši fotbalisté začátkem ledna opět pustili do 

přípravy. Po období odpočinku začínají postupně nabírat kondici a vracet se do 

herního tempa.  Důležitou součástí přípravy bylo také soustředění, na které 

odjeli v únoru do Náchoda, kde hráči dostali prostor nejen k intenzivnímu 

tréninku, ale také k týmové soudružnosti. Než zahájí sezónu, čekají je ještě 

přátelská utkání, ve kterých budou mít možnost otestovat své dovednosti a 

sehranost před ostrým startem jarní sezóny. 

JARO 2025 ČAS ZÁPAS 

14. kolo SOBOTA 22.3. 15:00 JANOV- Č.H. 

15. kolo NEDĚLE 30.3. 15:00 Č.H. - ZÁMRSK 

16. kolo NEDĚLE 6.4. 14:30 DOBŘÍKOV - Č.H. 

17. kolo NEDĚLE 13.4. 16:00 Č.H. - TŘEMOŠNICE 

18. kolo SOBOTA 19.4. 17:00 SLATIŇANY - Č.H. 

19. kolo NEDĚLE 27.4. 16:00 Č.H. - POLIČKA 

20. kolo SOBOTA 3.5. 17:00 RPZHOVICE - Č.H. 

21. kolo NEDĚLE 11.5. 16:00 Č.H. - OPATOVICE n. L. 

22. kolo NEDĚLE 18.5. 17:00 PROSEČ - Č.H. 

23. kolo NEDĚLE 25.5. 10:15 LETOHRAD B - Č.H. 

24. kolo NEDĚLE 1.6. 16:00 Č.H. - DOLNÍ ÚJEZD 

25. kolo SOBOTA 7.6. 17:00 ŽAMBERK - Č.H. 

26. kolo SOBOTA  16:00 Č.H. - SVITAVY B 
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Nadcházející sezóna přinese několik změn – ať už v kádru, nebo na 

herním systému, na kterém trenér pracuje. Jeho cílem je být co nejlépe 

připraven na soutěžní zápasy a dosáhnout co nejlepších výsledků. Hráči i 

realizační tým jsou odhodláni udělat maximum pro úspěšný vstup do sezóny a 

potěšit své fanoušky kvalitními výkony.  Přikládáme tabulku rozpisu, ať se 

můžete připravit na jarní sezonu i vy.  

 

Fotbal děti  
 

Mladší a starší přípravka 
 

Po náročné sezóně nás čekal zasloužený odpočinek na načerpání nových 

sil. Po novém roce jsme však opět naskočili do trénování, a to klasicky 2x týdně 

v tělocvičně v sousední Tisové. Během zimních měsíců na sobě makáme, 

abychom byli na novou sezónu připraveni. Během března začneme trénovat už i 

venku, na což se po měsících strávených v tělocvičně všichni moc těšíme. 

22. 2. 2025 jsme se zúčastnili prvního letošního halového turnaje Kujeba 

cup ve Vysokém Mýtě, s kategorii U 11, a umístili jsme se po náročných 

zápasech na krásném 3. místě, což byl skvělý výsledek (především vítězství nad 

Vysokým Mýtem nás těšilo nejvíce).  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Turnaje se zúčastnilo včetně nás celkem 6 družstev (Vysoké Mýto, 

Sloupnice, Dolní Čermná, Brandýs nad Orlicí, Řetová). Turnaj trval od 14 

hodin do pozdních večerních hodin, byl časově i fyzicky náročný, protože se 

hrálo na celé halové hřiště.  
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Individuální cenu za nejlepšího hráče turnaje si zaslouženě odvezla Laura 

Nováková, která nás stále reprezentuje na okresních i dívčích výběrech. 

V únoru se 2x zúčastnila v Žamberku okresního výběru s OFS. V březnu ji čeká 

postupové krajské kolo s výběrem v Lázních Bohdaneč a zápasy i speciální 

tréninky s dívčím výběrem Pardubického kraje. Budeme jí držet palce.   

 

Bambíny 
Naši nejmenší si dopřáli trochu delší zimní pauzu a od února se vracejí 

k trénování v tělocvičně, zatím jednou týdně. Věříme, že i oni se těší, až budou 

moci vyběhnout ven na naše krásné hřiště.  

 

Na závěr bychom rádi poděkovali všem rodičům za podporu, kterou 

věnují svým dětem v jejich fotbalovém rozvoji. Chceme, aby si děti fotbal 

užívaly, ale zároveň se zlepšovaly.  

Jarní sezóna přinese spoustu výzev, ale především radosti z pohybu, gólů 

a týmového ducha. Těšíme se na tuto „novou“ sezónu a věříme, že společně 

dokážeme dosáhnout skvělých výsledků.   

 

                             Za TJ Sokol LN a část výboru  

 

Hasičské zprávy 
 

V sobotu 15. února u příležitosti masopustního průvodu proběhla hasičská 

zabíjačka. Hosté mohli ochutnat tradiční zabíjačkové pochoutky. Ti, co nechtěli 

posedět, si mohli tyto dobroty nakoupit u výdejního okénka a odnést domů. 

Tímto bychom chtěli poděkovat všem, kteří se podíleli na přípravě a 

úspěšném průběhu celé této akce. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

V neděli 9. března jsme uspořádali každoroční dětský karneval. Opět byla 

k vidění promenáda masek a spousta soutěží a her. Děti mohly vyhrát drobné 

dárky v tombole nebo si zatančit na Just Dance. Celkem se letošního karnevalu 
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zúčastnilo 44 nádherných masek. Děkujeme přítomným dětem a rodičům za 

krásné masky, a všem, kteří se podíleli na organizaci letošního karnevalu. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

      -př- 
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Tříkrálová sbírka 2025 
 

Druhá sobota po Novém roce byla letos v našem městysu naplněna 

štědrostí a solidaritou s potřebnými kolem nás. Jako v předchozích letech 

povzbudili Tři králové společnost k zamyšlení, jak je na tom s vnímáním 

svého okolí. Každý sám za sebe se toho dne rozhoduje, zda podpoří své 

spoluobčany méně movité, méně 

zdravé, méně šikovné, méně mladé, 

méně šťastné.  
 

Letošní výsledek byl opět 

radostný. Na hlavní účel sbírky bylo 

darováno úžasných 34.400 Kč. Tím 

účelem byla podpora odlehčovací 

služby Respitní péče Jindra – 

zařízení, které zajistí na určitý čas 

starost o nemocné v domácí péči.  
 

Místní i celostátní výnos 

sbírky pro potřebné svědčí o dobrém 

nastavení životních hodnot 

společnosti, i když si trvale 

stěžujeme na nezájem jeden o 

druhého.  

-jc-  
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Advent 2024 
 

Stejně jako v roce 2023 jsme mohli o každé 

neděli adventní v prosinci putovat do jedné místní 

části. 

V Českých 

Heřmanicích 

jsme začali 

rozsvícením 

vánočního 

stromu, kde nám 

zazpívaly děti 

z naší školy, u 

stánku na 

adventním věnci 

jsme zapálili první svíci, občerstvili se svařákem 

nebo čajem a společně strávili nedělní podvečer. Další neděli následovala 

adventní procházka na Borovou, kde byla možnost ozdobit si perníčky či 

jablíčko sušeným ovocem nebo odlít voskovou lodičku z ořechové skořápky. 

Na Netřeby jsme se, po loňském překvapení, těšili na vlastnoručně upečený 

trdelník. Byl skvělý jako před rokem, děkujeme. A závěrečné adventní setkání u 

svařáku patřilo Chotěšinám. I vám díky za pohoštění. Na věrné poutníky za 

svařákem zde čekala odměna.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

K předvánoční době patří i koncert. Letos jsme v kostele přivítali dětský 

pěvecký soubor Rubínek a jako hosté, již skoro tradičně, vystoupily děti z naší 

školy. Poděkování patří dětem, ale i paní učitelce Veselé a Markové. Rubínek 
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má dlouholetou tradici a svou vysokou uměleckou úrovní mnohé potěšil. A 

někteří i zavzpomínali na své roky v Rubínku. 
 

Na Štědrý den byl pak odpoledne otevřen kostel sv. Jakuba s možností 

prohlédnout si jesličky, výstavku fotografií projektu Adopce na dálku s příběhy 

lidí z chudých zemí, kterým se díky této podpoře povedlo vystudovat. I naše 

farnost je zapojena a právě o Štědrém dnu jsou všechny sbírky určené pro naši 

„adoptovanou“ dívku.  Do našich domovů následně putovalo betlémské světlo.  
 

       -mn- 

A zase ti čápi  
 

Jaro nám pomalu klepe na dveře a jsme na začátku měsíce března, 

měsíce, kdy se k nám na hnízdo komína lisovny s velkou pravidelností vrací 

čáp bílý. 

Ale pěkně po pořádku. V posledních informacích z čapího hnízda jsem 

vám sliboval pár statistických čísel, neboť v roce 2024 opět probíhalo 

mezinárodní sčítání čápa bílého. Celkové výsledky ještě bohužel známé nejsou, 

ale ta národní již ano.  

Tak v celé České republice je evidováno 1631 hnízd. Čáp zahnízdil 

celkem na 1126 hnízdech, a  z 849 hnízd vzlétlo celkem 2520 mláďat. Jedná se 

o rekordní počet od roku 1934, kdy bylo sčítání zahájeno, a s pravidelností 10 

roků se provádí od roku 1974. To je v průměru skoro 3 čápata na jedno hnízdo. 

V Žermanicích na Frýdeckomístecku se čápům dokonce podařilo vyvést 6 

mláďat. 

Vy, koho toto zajímá podrobněji včetně dřívějších let, a máte přístup 

k internetu, najdete podrobnější výsledky na tomto odkazu: 

http://www.birdlife.cz/vysledky-mezinarodniho-scitani-capu-bilych-v-cesku/.  

Letošní rok začíná poměrně zajímavě. V době, kdy píšu tyto řádky (2. 3.), 

tak při pohledu na mapu hnízd v ČR je již na 46 hnízdech pozorován alespoň 

jeden čáp a na 20 dokonce celý pár. Na dotaz televizního redaktora jak je to 

možné, odpověděl jeden ornitolog celkem humorně, že to jsou, cituji „líní 

lemplové, kteří odlétají maximálně na jih Francie a Španělska“. Asi má pravdu, 

protože jsou převážně obsazena hnízda v jihozápadní části republiky. A sem 

přilétají a odlétají čápi tzv. západní trasou. S nadcházejícím oteplením a jižním 

prouděním vzduchu bude počet velmi rychle narůstat a může se stát, že i k nám 

dorazí podstatně dříve, než bývalo zvykem. Není třeba zastírat, že na to má 

velký vliv velmi mírná zima.  

Kde se ti „naši“ v současné době potulují, sice nevíme, ale určitě již 

nejsou daleko.  

Tak šťastný návrat na hnízdo! 

                      -jr- 

http://www.birdlife.cz/vysledky-mezinarodniho-scitani-capu-bilych-v-cesku/
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Masopust 2025 
 

Únor je tradičně obdobím masopustu, který spadá do období od Tří králů 

až do Popeleční středy, kdy začíná doba čtyřicetidenního postu před 

Velikonocemi. Vyvrcholením celého období masopustních oslav jsou tři dny 

před Popeleční středou. Není tedy divu, že masopust je oslavou jídla, pití a 

veselosti. Tradiční součástí masopustu je průvod masek, který končí svou cestu 

pochováním basy, což je symbol toho, že něco končí a něco nového začíná. 

V letošním roce vychází masopustní neděle na 2. března a Popeleční 

středa na 5. března. 

V sobotu 15. 2. 2025 prošel Českými Heřmanicemi masopustní průvod 

pod vedením nám známého Heřmana a za doprovodu Choceňačky již po osmé! 

Masky i přihlížející se pomalu scházeli, a tak kolem půl desáté mohl 

starosta povolit průvod, který pak během několika hodin obešel 7 zastavení 

v městysu. Masky byly opravdu pestré – tradičně ženich a nevěsta, medvěd, 

babka s nůší, cikánka, ale i Pat a Mat, farář a 2 jeptišky, zdravotní sestřičky a 

pacienti, lední medvěd i krtek… Poděkování patří všem maskám, ale také těm, 

kteří ve svých příbytcích průvod přijali a občerstvili, a pak si na svou zvolenou 

písničku zatančili (pozn. před průvodem organizátoři obcházejí označené domy 

a po domluvě požádají o přichystání malého občerstvení). 

Ukončení s pohřbením basy proběhlo u kulturního domu a následně jsme 

se všichni těšili na zabijačkové hody, které (nejen) pro nás připravili dobrovolní 

hasiči z Českých Heřmanic. Děkujeme za velmi chutné zabijačkové dobroty, 

usměvavou a milou obsluhu, příjemné prostředí a za veškerou obětavou práci 

s tím spojenou.  

       -mn- 
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Informace z evidence obyvatel úřadu městyse 
 

Pohyb obyvatel v roce 2024 byl následující: 

                                 narodili se            2 holčičky a 2 chlapci 

                                 zemřeli                 4 občané     

                                 přistěhovalo se     9 osob                                                                                                      

                                 odstěhovalo se      6 osob 

 

K 31. 12. 2024 byl celkový počet obyvatel 603.  

Z toho: Borová 36, České Heřmanice 413, Chotěšiny 76, Netřeby 78. Počet 

obyvatel – cizinců byl 16 osob. 

Oproti roku 2023 se celkový počet obyvatel zvýšil o 3 osoby. 

 

-ak-     

 

 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 -ak-  

                                                

V prosinci oslavili své životní jubileum 60 let pan Jiří Janoušek 

z Českých Heřmanic, 85 let paní Věra Mikulecká z Českých Heřmanic,     

90 let pan Jaroslav Zerzán z Českých Heřmanic a 92 let paní Vlasta 

Kosková z Českých Heřmanic.  

V lednu oslavili své životní jubileum 60 let paní Marie Matoušová 

z Českých Heřmanic, 70 let paní Jiřina Bečičková z Netřeb a Jiří 

Loukota z Českých Heřmanic, 75 let paní Daniela Brokešová z Borové 

a Zdeněk Jirsák z Českých Heřmanic a 94 let paní Ludmila Karlíková 

z Borové. 

V únoru oslavili své životní jubileum 60 let pan Michal Plíhal 

z Netřeb, 70 let pan Lubomír Novák z Chotěšin a pan Jiří Pospíšil 

z Netřeb, 91 let paní Milada Kašparová z Českých Heřmanic a 102 let 

paní Božena Jůvová z Borové. 

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
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Informace z úřadu městyse 
 

Místní poplatky 2025 

Sazba poplatku ze psa na rok 2025 za jednoho psa činí 100 Kč, za druhého a 

dalšího psa 150 Kč.  

 

Sazba poplatku za odpady na rok 2025 závisí na zvoleném objemu a 

četnosti svozu (tabulka níže). 

 

Oba poplatky je potřeba uhradit jednorázově do 30. června hotově nebo 

platební kartou na úřadu městyse, popř. bankovním převodem na účet městyse 

č. 13029611/0100. 

Variabilní symbol vyplňte následovně (důležité pro identifikaci platby): 

1 – Borová, 2 – České Heřmanice, 3 – Chotěšiny, 4 – Netřeby a číslo popisné 

(xxx). Např. VS 2067 = 2 (dle místní části) 067 (třímístné číslo popisné), platba 

za čp. 67 v Českých Heřmanicích. 

Specifický symbol – odpady: 1345 

Specifický symbol – psi: 1341 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Svoz objem počet svozů 

za rok 

cena 

1x 14 dní 60 l 26 1 092 Kč 

1x 14 dní 120 l 26 2 184 Kč 

1x 14 dní 240 l 26 4 368 Kč 

1x měsíc 60 l 13 546 Kč 

1x měsíc 120 l 13 1 092 Kč 

1x měsíc 240 l 13 2 184 Kč 

1x 6 týdnů 60 l 9 378 Kč 

1x 6 týdnů 120 l 9 756 Kč 

1x 6 týdnů 240 l 9 1 512 Kč 

kombinovaný 60 l 19 798 Kč 

kombinovaný 120 l 19 1 596 Kč 

kombinovaný 240 l 19 3 192 Kč 
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Osvobození od poplatku (viz. Obecně závazné vyhlášky městyse České 

Heřmanice). 

 

Já a můj městys - Participativní rozpočet 2025 

I letos jste měli možnost se zapojit do rozvoje našeho městyse. Každý z 

Vás měl příležitost přihlásit svůj vlastní projekt. Protože v letošním roce byl 

doručen pouze jeden projekt se žádostí o finanční podporu z participativního 

rozpočtu, zastupitelstvo se shodlo, že projekt bude podpořen bez veřejného 

představení projektu i hlasování. Již tento rok se tedy můžete těšit na realizaci 

projektu PING-PONG A LAVIČKY v místní části Chotěšiny. 

 

Informace starosty 

Stejně jako v loňském roce i letos bychom vás rádi informovali o 

plánovaných akcích, které bychom rádi realizovali v tomto roce.  

Jedním z hlavních projektů je oprava místní komunikace 21c v Netřebech. 

Jedná se o cestu, která vede od hlavní silnice (autobusové zastávky) k hasičské 

zbrojnici. Tato komunikace je v současné době ve špatném stavu a její oprava je 

nezbytná pro zajištění bezpečného a pohodlného přístupu k hasičské zbrojnici a 

dalším objektům v této části obce. 

Dalším významným projektem je realizace fotovoltaických panelů na 

budově pohostinství. Tento projekt měl být realizován již v minulém roce, ale z 

důvodu špatného stavu střechy bylo nutné nejprve provést její opravu.  

Rádi bychom pokračovali v opravě omítek na budově sýpky, která je 

jednou z dominant naší obce. Tato budova má historickou hodnotu a její oprava 

je důležitá pro zachování kulturního dědictví. 

Další akcí, která nás čeká v tomto roce, je odvlhčení budovy č. p. 75 

(pošty) podřezáním.  

Věříme, že se nám v letošním roce konečně podaří opravit komín na 

budově č. p. 7 v Borové, tak aby bylo možné budovu bezpečně využívat i v 

topné sezóně. 

Samozřejmě že i nadále pokračujeme a budeme pokračovat s úpravami 

prostor před Obecním domem, kde v současné době probíhá rovnání terénu. 

Tyto úpravy přispějí k vytvoření příjemného a reprezentativního místa, které 

bude možné užívat i ke společenským akcím. 

Prací v roce 2025 nás čeká ještě mnohem více, plánujeme i další menší 

úpravy a opravy, které přispějí k udržení a rozvoji našeho městysu. 

 

       -ms a pl- 
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Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

Dne 28.11. 2024: 

 

ZM schválilo: 

• smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti č. 234686/IV-12-2027749 

– UO České Heřmanice, parc. 1/3 – svod knn mezi městysem a společností 

ČEZ Distribuce, a. s., Děčín. Městys zřizuje pro oprávněného ze služebnosti 

ČEZ Distribuce, Děčín, vlastníka stavby zařízení distribuční soustavy 

(kabelové vedení NN, pilíř NN), které je umístěné na pozemcích městyse č. 

5/2 a 1221/2 v k.ú. České Heřmanice, věcné břemeno – služebnost, 

spočívající v právu umístit, provozovat, opravovat a udržovat zařízení 

distribuční soustavy na dotčených nemovitostech, provádět jeho obnovu, 

výměnu a modernizaci.  

• dodatek č. 1. ke Smlouvě o poskytnutí dotace z Podprogramu 3 – Podpora 

památkové péče v Pardubickém kraji na rok 2024 na akci Sanace průčelí 

kulturní památky, sýpka České Heřmanice – etapa 3 uzavřené mezi 

městysem a Pardubickým krajem, Pardubice, jehož předmětem je posunutí 

termínu realizace akce do 30. 9. 2025, změna způsobu vyplacení dotace, kdy 

bude vyplacena dotace ve výši 150.000 Kč do 30 dnů po podpisu tohoto 

dodatku. 

• smlouvu mezi městysem a spol. NEVAJGLUJ a.s., Praha o úhradě nákladů 

na úklid a nakládání s odpady tabákových výrobků. 

• předložený plán inventur za rok 2024. 

• směnnou smlouvu mezi městysem a J. Strnadem, jejímž předmětem je 

směna p.p.č. 4333/3 za p.p.č. 4092 obě o rozloze 7333 m2 a v k.ú. České 

Heřmanice z důvodů plánované výstavby Protipovodňového zařízení 

v Českých Heřmanicích.  

• nabídku od spol. EPIMO spol. s r.o., Česká Třebová na rozšíření 

bezpečnostního systému v Obecním domě o 6 detektorů kouře včetně 

naprogramování a montáže v ceně 17.025 Kč. 

• Obecně závaznou vyhlášku o místním poplatku za odkládání komunálního 

odpadu z nemovité věci v předložené podobě. 

• Obecně závaznou vyhlášku městyse České Heřmanice o stanovení obecního 

systému odpadového hospodářství v předložené podobě. 

• Smlouvu o poskytování pozáruční servisní podpory a servisních služeb mezi 

městysem a spol. DigiDay Czech s.r.o., Ostrava, jejímž předmětem je určení 

a definice závazku smluvních stran ve smyslu poskytování pozáruční 

servisní podpory a souvisejících služeb vč. pozáručního servisu el. úřední 

desky umístěné na budově městyse č.p.75. 

ZM souhlasilo: 
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• s pořízením platebního terminálu od Komerční banky pro příjem 

bezhotovostních plateb na úřadu městyse. Tarif bez roční zkušební doby, 

sazba 0,95 % Kč z každé transakce a platbou za pronájem terminálu 290 

Kč/měsíc. 

• se zapojením do dražby pozemku p.č. 2045 v k.ú. Chotěšiny o rozloze 

13.970 m2 s vyvolávací cenou 138.000 Kč, který se nachází na hranici 

katastru Chotěšiny a navazuje na pozemek ve vlastnictví městyse. ZM 

pověřilo starostu složit dražební jistinu ve výši 9.900 Kč a dražit do 

maximální částky 300.000 Kč. 

• s podmínkami participativního rozpočtu na rok 2025. 

• s návrhem spol. TextilEco a.s., Praha na dodatek ke smlouvě, kterým bude 

navýšen poplatek za sběr textilu z původních 1.452 Kč na 6.050 Kč s DPH.  
 

ZM jednalo: 

• o nastavení pravidel pro poskytování příspěvku na technickou infrastrukturu 

při výstavbě rodinných domů v městysu České Heřmanice. Jednání ZM se 

zúčastnili samotní stavitelé, kteří žádají o příspěvek na TI v Netřeby. ZM se 

dohodlo s přítomnými staviteli, že společně vytvoří pracovní skupinu, která 

bude mít za úkol vypracovat návrh podmínek pro poskytování příspěvků na 

TI při výstavbě RD v ČH. Za ZM bude v této skupině M. Sobel, Bc. P. Eliáš 

a T. Jeřábek. 

• o nastavení pravidel a podmínek pro poskytování služby rozvozu obědů 

občanům městyse České Heřmanice. ZM se shodlo tuto službu poskytovat 

pouze osobám v důchodovém věku. Případné žádosti občanů o tuto službu, 

kteří nespadají do této kategorie, budou posuzovány individuálně. 

• opětovně o ústní žádosti S. J. o umístění DZ Obytná zóna do lokality u 

tělocvičny a fotbalového hřiště. ZM se shodlo že umístění tohoto DZ nemá 

v této lokalitě důvodné opodstatnění. 
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

- akci Modernizace silnice II/317 České Heřmanice – průtah, kdy Pardubický 

kraj nezařadil tuto akci do rozpočtu na rok 2025. V případě že tato akce 

nebude Pardubickým krajem realizována, nelze dle stávajícího projektu 

realizovat výstavbu chodníků v Českých Heřmanicích. 

- probíhajících pracích na opravě MK 6c k Obecnímu domu. 

- přípravě smlouvy mezi městysem, Povodí Labe, s.p. a SPÚ k plánované 

stavbě Protipovodňového zařízení v Českých Heřmanicích.  
 

Diskuze 

M. Pekařová – informovala že valná hromada SDH Netřeby je přesunuta na 11. 

leden 2025 z důvodu nedokončených prací v hasičské zbrojnici. Dále pozvala 
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přítomné na rozsvícení stromečku 30.11. v Netřeby.  

M. Novotná – požádala ZM o souhlas s alternativou daru pro jubilanty, kteří již 

obdrželi knihu Vysokomýtsko z nebe. ZM se shodlo na potravinovém balíčku 

v hodnotě 600 Kč.  Připomněla výměnu kontejneru u katolického hřbitova na 

směsný odpad za kontejner na bioodpad a dále umístění sběrné nádoby na sklo 

120 l a plast 240 l. Pozvala přítomné na Vánoční koncert 14.12.  

J. Macek – pozval přítomné na zpívání u stromečku v Chotěšinách 7.12. 

v 17.00. Dále interpretoval oznámení pana Marečka o uskladněno dříví na 

uzávěru vody. 

T. Jeřábek – pozval na valnou hromadu SDH České Heřmanice 17.1.2025. 

P. Eliáš – interpretoval stížnost, že nebyl zajištěn náhradní prostor pro jarmark 

z důvodu špatného počasí. V daném termínu alternativa nebyla z důvodu 

obsazenosti sálu možná a ze strany škol nebyl sál předem rezervován.  

M. Sobel – informoval ZM, že bude uvolněn obecní byt č. 4 v čp. 75 dohodou 

k 31.12.2024.  
 

Dne 20.12. 2024: 
 

ZM schválilo: 

• Rozpočtové opatření č. 6/2024 v předložené podobě.  

• předložený Střednědobý výhled rozpočtu městyse na období 2025 – 2027. 

• předložený Střednědobý výhled rozpočtu ZŠ České Heřmanice na období 

2025 – 2027. 

• návrh rozpočtu ZŠ České Heřmanice na rok 2025. 

• předložený Střednědobý výhled rozpočtu MŠ České Heřmanice na období 

2025 – 2027. 

• návrh rozpočtu MŠ České Heřmanice na rok 2025. 

• zakoupení balíčku Autorská práva jednoduše od spol. SMS-služby s.r.o., 

Staré Město, Praha na 8 malých akcí v roce 2025. 

• Aktualizaci č. 3. Programu obnovy venkova 2021 – 2027.    

• měsíční příspěvek na penzijní nebo životní pojištění zaměstnance xx 

městyse ve výši 800 Kč/měsíčně. 
 

ZM jednalo: 

• o podmínkách pronájmu pohostinství a o způsobu inzerce tohoto záměru. 

ZM se shodlo, že do příštího jednání ZM připraví své návrhy na podmínky 

pronájmu a způsobu inzerce. ZM se dále shodlo zahájit práce na renovaci 

uvolněného bytu, který bude nabízen spolu s pronájem pohostinství (úklid, 

oprava, nová linka).  
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• o nabídce od WAT elektro s.r.o., Praha na vyhotovení Prováděcí 

dokumentace a PBŘ k FVE v rámci akce FVE Městys České Heřmanice.  

ZM se shodlo poptat nabídku jiné firmy. 

• o ústní žádosti o dovoz obědů. ZM se většinově shodlo, této žádosti 

nevyhovět. ZM se shodlo umístit na stránky informace o podmínkách 

využívání této služby.  
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

- neúspěšné dražbě pozemku p.p.č. 2045 v k.ú. Chotěšiny. 

- převzetí uvolněného bytu č. 4 v budově městyse č. p. 75.  

- zničeném trávníku z důvodu parkování vozidel u pomníku naproti poště. 

ZM se shodlo toto místo zpevnit zatravňovací dlažbou.  

- přesazení lip – ZM se shodlo nechat lípy přesadit v roce 2025. 

- Sloupnickém potoce – dokončení čištění a dále o návrhu na umístění 

betonových panelů za stavidlo v Šupce z důvodu rychlejšího průtoku a tím 

pádem menšího usazování bahna u nádrže a dále jeho nedoporučení k 

přehrazení potoka před mostem u č. p. 90. 
 

ZM zrušilo: 

• usnesení č. 108/2024 a souhlasilo s podáním žádosti o dotaci na akci Oprava 

MK 21c-2 v Netřebech. 
 

Diskuze 

M. Novotná – upozornila na vyvýšenou obrubu mezi nově vydlážděnou cestou 

k OD a schodem ke kostelu, kde hrozí zakopnutí. Starosta odpověděl, že je to 

z důvodu, aby nezatékala voda ke kostelu. 

J. Macek – poděkoval za zakoupení nových světel na stromek a pozval 

přítomné do Chotěšin na poslední část adventního putování. 
 

Dne 23. 1. 2025: 
 

ZM schválilo: 

• Smlouvu o budoucí Smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodě o 

umístění stavby – č. IV-12-2029064/SOBS VB/1 na pozemku p.č. 346/1 

v k.ú. České Heřmanice mezi městysem a společností ČEZ Distribuce, a. s., 

Děčín. 

• Obecně závaznou vyhlášku městyse České Heřmanice o nočním klidu na 

rok 2025. 

• nabídku od spol. etagere sansfil, s.r.o. Polička na vyhotovení Prováděcí 

dokumentace, statického posudku stavby a PBŘ v rámci akce FVE Městys 

České Heřmanice 99 v ceně celkem 87.023 Kč vč. DPH. 
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• podání žádosti o dotaci na akci Sanace průčelí kulturní památky, sýpka 

České Heřmanice – etapa 3 z prostředků z rozpočtu Ministerstva kultury 

stanovených pro Havarijní program.  

• Smlouvu o zajištění přeložky plynárenského zařízení a úhradě nákladů s ní 

souvisejících mezi městysem a spol. GasNet Služby, s.r.o., Brno. 

• Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene, obojí mezi 

městysem a spol. GasNet Služby, s.r.o., Brno.  

• Plán preventivně výchovné činnosti na rok 2025 v požární ochraně. 

• smlouvu o umístění a provozování kontejnerů pro sběr oděvů a textilu mezi 

městysem a TextilEco a.s., Praha, jejímž předmětem je závazek spol. 

TextilEco a.s. poskytnout obci službu spočívající v umístění a vývozu 2 ks 

kontejnerů, skrze něž bude probíhat sběr textilu za cenu ve výši 10.000 Kč 

bez DPH za oba kontejnery. 
 

ZM jednalo: 

• o nabídce na zpětný odkup pozemku p.č. 2016 v k.ú. Chotěšiny pro 

výstavbu RD na základě Kupní smlouvy mezi městysem a D. M. ZM se 

většinově shodlo nabídky nevyužít.  
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace o výtěžku z Tříkrálové sbírky - Chotěšiny 7.340 Kč, České 

Heřmanice a Borová 24.444 Kč, Netřeby 2.616 Kč, Celkem 34.400 Kč (v 

roce 2024 se vybralo 33.050 Kč).  

• Informace starosty o: 

- žádosti o vyjádření k akci Dopravní studie proveditelnosti České 

Heřmanice. Jedná se o TI pro napojení 6 RD v lokalitě pro výstavbu Z25.  

- o výsledcích jednání se stavebníky o výstavbě TI k RD v Netřebech. 

- o výsledcích jednání kontrolního dne k PD – Společná zařízení, 

Vodohospodářská protierozní opatření České Heřmanice.  
 

ZM uložilo: 

• Finančnímu výboru městyse projednat do 7. 2. 2025 návrh rozpočtu městyse na 

rok 2025 tak, aby mohl být vyvěšen na úřední desce k veřejnému projednání. 

 

Diskuze 

M. Pekařová  – tlumočila žádost o umístění značky zákaz stání na MK v Netřebech (k 

Horkám). ZM se shodlo, že není třeba DZ umístit vzhledem k tomu, že samotné 

zastavení na této komunikaci je řešeno vyhláškou o pravidlech silničního provozu. 

 

            -ms a pl- 
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Pomoc rodině Vaclových po požáru domu v části obce Netřeby 

na zajištění základních potřeb a bydlení 
 

Městys České Heřmanice vyhlašuje veřejnou sbírku, osvědčení Krajského 

úřadu Pardubického kraje, č.j. KUPA-8156/2025-2 - Pomoc rodině Vaclových 

po požáru domu v části obce Netřeby na zajištění základních potřeb a bydlení. 

1. 3. 2025 došlo k požáru domu rodiny Vaclových v Netřebech. Rodina 

tak přišla o střechu nad hlavou. I přes rychlý zásah hasičů stihl oheň napáchat 

velké škody. Tam, kde se nedostal oheň, vnikl kouř nebo voda nutná k hašení 

požáru, což poničilo většinu vybavení domu. Při požáru byl vážně zraněn 

majitel, který byl letecky transportován do nemocnice, a jeho léčba si vyžádá 

dlouhodobou pracovní neschopnost.  

Dům bude po nějakou dobu neobyvatelný a rodina musí využít náhradní 

bydlení. Sbírka pomůže s likvidací následků požáru, obnovou domu a 

zničeného vybavení, aby se majitelé mohli co nejdříve vrátit domů.  

Sbírka potrvá do 31. 8. 2025. 

Přispět můžete libovolnou částkou v hotovosti na úřadu městyse, nebo na 

sbírkový transparentní účet, zřízený pro tento účel u Komerční banky: 
 

131-3395320247/0100 

 

Za každý finanční dar moc děkujeme! 

 

Na vyžádání Vám bude na úřadu městyse vystaveno potvrzení o finančním daru 

do veřejné sbírky. 

Miloš Sobel, starosta městyse, a rodina Vaclových 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


